
ХОЧЕМО ЯК КРАЩЕ, А ВИХОДИТЬ...

— Усі підприємства чор
нобильської зони перейшли 
на нові тарифні ставки, перед
бачені галузевою угодою, під
писаною в січні поточного ро
ку,
—  Яка зараз середня заро
бітна плата у тих, хто 
працює на підприємствах 
і організаціях зони відчу
ження ЧАЕС?

Про вирішені проблеми і сьогоднішні завдання пер
винних профспілкових організацій і профкомів зони 
відчуження розповідає голова територіального ко 
мітету профспілки Сергій БУДЯНСЬКИЙ.

— У середньому — 534 
гривні. Оплата праці порівня
но з попереднім, 1999 роком, 
зросла на 10,5 відсотка. Тер
ком профспілки дуже непоко
їть заборгованість з виплати 
зарплати. Сьогодні вона ста
новить 1 мільйон 210 тисяч 
гривень. Держдепартамент — 
Адміністрація зони відчужен
ня, незважаючи на наші про
тести і звернення, фінансує 
такі основні напрями: фонд 
оплати праці, компенсаційні 
виплати скороченим особам, 
компенсації за «чисті» продук
ти харчування учасникам ЛНА 
2-ї категорії (їх у зоні — 2700 
осіб).

Наступний напрям оплати 
— надбавка замість виплати 
добових. У ДП «Чорнобиль- 
сервіс» ці гроші не виплатили 
за жовтень — грудень мину
лого року. Порівняно з 1999- 
м покращення ситуації з вип
лати зарплати є, тоді забор
гованість, за станом на 1.07 
1999 р., становила 3 мільйо
ни 440 тисяч гривень, зараз

— 1 мільйон 200 тисяч гри
вень.
—  У чому, на ваш погляд, 
причина виникнення та
кої заборгованості?

— На мою думку, через 
скорочення працюючих на під
приємствах зони відчуження. 
На жаль, це явище традиційне. 
За тарифною угодою передба
чено скорочення до 10 відсот
ків. Необхідність проводити 
компенсаційні виплати з фон
ду оплати праці вивільненим 
призводить до невиплати зар
плати тим, хто залишився пра
цювати. Профспілки не раз 
звертали на це увагу керівниц
тва держдепартаменту — Ад
міністрації зони відчужен
ня. Для повного розрахун
ку з тими, кого скоротили, 
необхідно створити спеці
альний фонд. Це — пропо
зиція профспілок.
—  Дуже важливе пи
тання —  оздоровлен
ня персоналу зони ра
діаційного забруднен
ня. На календарі —  ве-
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ресень і вже можна го
ворити про певні р е
зультати «сезону» 
відпочинку?

— Так, але ситуація тут 
склалася дещо незвичайна. 
В 1999 році згідно з угодою 
з Адміністрацією зони від
чуження передбачено виді
лити на оздоровлення пра
цівників підприємства та 
організацій зони 1 мільйон 

д  138 тисяч гривень, а ми от- 
Щ  римали 800 тисяч гривень. 
' ' f r Оздоровлено 18,7 відсотка 
працюючих та 600 дітей. Цьо
го року ми вирішили відмови
тися від послуг табору відпо
чинку «Фрегат». Нас не задо
вольняли ні умови відпочинку 
дітей, ні культмасові заходи, 
що там проводилися.

І тому укладено угоду з ди
тячим лікувально-оздоровчим 
комплексом імені М.І. Сташ- 
кова, що неподалік Скадовсь- 
ка. Кількість відпочиваючих ді
тей скоротилася. Загалом 
цього року буде оздоровлено 
510 дітей, батьки яких працю
ють на підприємствах зони. 
Вартість путівки збільшилася. 
До табору «Фрегат» вона кош
тувала 340 гривень, до оздо- 
ровниці під Скадовськом — 
450 гривень, де й умови відпо

чинку на теплому морі, зрозу
міло, кращі. На території цьо
го табору є басейн з морською 
водою. Дітей тут возять на ек
скурсії у всесвітньо відомий 
заповідникАсканія-Нова та на 
казковий острів Джиралгач.

Через брак коштів значно 
погіршилась якість відпочин
ку персоналу зони, оздоров
лення та лікування. Путівок у 
санаторії, профіль яких відпо
відає захворюванням, поши
реним у зоні відчуження, бра
кує. Використовуємо путівки, 
що надходять з фонду соці
ального страхування. За три 
квартали поточного року фон
ду соцстраху надано 194 пу
тівки. На жаль, вони не охоп
люють усього спектру «чорно
бильських» захворювань. 
Здебільшого — це путівки на 
оздоровлення у санаторії 
«Прикарпаття», «Трускавець» і 
«Горний», що біля Ялти. Через 
брак коштів ми можемо оздо
ровити приблизно 20 відсот
ків працюючих у зоні відчужен
ня, що дуже мало. Адже зона 
іонізуючого випромінювання 
здоров'я, яквідомо, недодає. 
—  Як вирішуватиметься 
проблема соціальної захи
щеності, працевлашту
вання працівників ЧАЕС

після Ті закриття?
— Нещодавно проведено 

засідання президії ЦК проф
спілки працівників атомної 
енергетики та промисловос
ті за участю керівників атом
ної станції. Раніше з боку На
ціональної атомної енергоге- 
неруючої компанії «Енергоа- 
том» лунали заклики та вимо
ги про забезпечення вивіль
неного персоналу ЧАЕС ро
бочими місцями у зоні відчу
ження. Тепер усі переконали
ся, що цього робити не мож
на. Такий приклад: на обліку 
у профспілковій організації 
ЧАЕС перебувало 12 тисяч 
осіб. У нашій профспілковій 
організації налічується 5 ти
сяч працівників. Із них — 2ти- 
сячі 700 ліквідаторів наслідків 
аварії на ЧАЕС 2-ї категорії, у 
яких 14-річний стаж роботи у 
зоні радіаційного забруднен
ня. На станції — 2300 праців
ників з таким же послужним 
списком. Чому треба звільня
ти перших? Досвід поперед
ніх років свідчить, що людина, 
яка довго працювала в зоні 
відчуження, після скорочення 
(звільнення) не може знайти 
роботу за місцем проживан
ня. Кому потрібен на «чистій» 
землі дозиметрист чи дезак-

тиваторник з десятирічним 
стажем роботи?

А у цих ліквідаторів є сім'ї, 
яких вони утримують. Зараз 
усі розуміють, що на робочі 
місця в зоні відчуження розра
ховувати не можна. Треба шу
кати інші шляхи для вирішен
ня проблеми працевлашту
вання працівників ЧАЕС. До 
речі, їм у зоні було запропоно
вано 200 вакансій, а зайнято 
тільки 49. Працівників атомної 
станції тут не влаштовує зар
плата і ті функціональні 
обов'язки, що вони мають ви
конувати. Програма соціаль
ного захисту працівників стан
ції розробляється. Виділено 
такі напрями, як достроковий 
вихід на пенсію, участь у бу
дівництві житлового фонду 
для мешканців селища Лісно
го, що біля Славутича. За по
передніми розрахунками, піс
ля закриття станції потрібно 
звільнити 1500 осіб. Київенер- 
го може працевлаштувати 300 
осіб. На станції, до речі, пра
цюють 700 мешканців Черні
гова і близько 1000 пенсіоне
рів за віком. Проблему пра
цевлаштування тих, хто зали
шається без роботи, можна 
безболісно вирішити. На базі 
станції буде створено підпри-
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ємство, що проводитиме її де
монтаж до 2008 року.

Програму соціального за
хисту працівників ЧАЕС буде 
остаточно обговорено і зат
верджено на пленумі ЦК

профспілки працівників атом
ної енергетики і промисло
вості, що відбудеться восени 
в Славутичі.

Бесіду вів 
Олександр СУРГАЙ.
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